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 ولايت خدا براي چيست؟ اگر كسي اين سؤال را بكند، بگويد 
آقا، به چه دليل ش��ما مي گوييد؛ چرا ولايتِ امر در اختيار خدا و 
براي خداست؟ چرا؟ جواب اين است كه اين، ناشي از يك فلسفه 
طبيعي است كه در جهان بيني اسلام مشخص و معين شده است. 
در جهان بيني اس��لام، هم��ه چيزِ عالم از قدرت پروردگار ناش��ي 
مي ش��ود، »وَ لهَُ ما سَكَنَ فيِ الليَّلِ وَ النَّهارِ«)انعام/13( هر آنچه در 
روز و ش��ب آرميده و س��اكن است، از آنِ خداست. چيزي كه همة 
پديده هاي خلقت براي اوس��ت و حكومت تكوينيِ بر همه چيز در 
اختيار اوست، حكومت قانوني و تشريعي هم بايد در اختيار او باشد، 

چاره اي نيست. اين هم مطلب دوم است. 
وا الامَاناتِ الِى  اهَلهِا« همانا خدا شما را  »انَِّ اللهَ يأَمُرُكُم انَ تؤَُدُّ
فرمان مي دهد كه امانت  ها را به اهلش برگردانيد، »وَ اذِا حَكَمتُم بيَنَ 
النّاسِ انَ تحَكُموا باِلعَدلِ « و چون ميانِ مردم داوري و حكومت و 
قضاوت مي كنيد، برطبق عدل و داد، حكومت و قضاوت كنيد، »انَِّ 
اللهَ نعِِمّا يعَِظُكُم بهِِ« همانا پروردگار چه نيكو چيزي است كه شما 
را بدان پند مي دهد و موعظه مي كند، »انَِّ اللهَ كانَ سَميعاً بصَيراً« 
همانا پروردگار شنوا و بيناست. آنچه را كه به شما فرمان مي دهد، 
از روي شنوايي و آگاهي و دانش كامل است. چون شنواي نيازهاي 
دروني شماس��ت، چون بيناي سرنوش��ت شماست، لذا آنچه را كه 

احتياج داريد، به شما مي دهد و مي بخشايد.
اين آيه اول كه درباره امانت صحبت مي كند و مي گويد امانت  ها 
را به اهلش بدهيد، در حقيقت يك زمينه چيني براي آية دوم است. 
امانت فقط اين نيست كه يك تومان من دست شما دارم، اين يك 
تومان را به من برگردانيد. مهمترينِ نمونه هاي امانت، اين است كه 
آنچه امانت خداست در ميان مردم، آن را انسان به جايش برساند و 
به اهلش برساند. اطاعت انسان كه ميثاق و پيمان خدا با آدمي است، 
او را در جايش مصرف كند و خرج كند، اطاعت را از خدا بكند و از 
آنكه خدا فرموده كه اطاعت شود. اين مهمترين مصداق امانت است. 
بع��د مي فرماي��د »يا ايَهَُّ��ا الذَّينَ آمَنوا« اي كس��اني كه ايمان 
آورده ايد، »اطَيعُوا اللهَ«  اطاعت كنيد از خدا، »وَ اطَيعُوا الرَّسولَ « و 
اطاع��ت كنيد از پيامبر خدا، »وَ اوُليِ الامَرِ مِنكُم « اطاعت كنيد از 
صاحبان فرمان از ميان خودتان؛ آن كساني كه در ميان شما صاحبان 
فرمانند. اينجا تزِ اس��لامي با بعضي از تز ها و ايده هاي ديگر، مايزِ 
)جداكننده( و محل افتراقش معلوم مي شود. تز اسلامي نمي گويد 
كه حكومت، روزي خواهد بود كه لازم نباش��د، نه؛ ايده اس��لامي 
پيش بين��ي نمي كند آن  روزي را ك��ه در جامعه، دولت و حكومت 
نباش��د، نخير؛ در حالي كه بعضي از مكتب  ها پيش بيني مي كنند 
آن  روزي را كه جامعه، جامعه ايده آل است و يكي از خصوصياتش 
اين است كه ديگر دولت و حكومت در آن جامعه نيست؛ نه، اسلام 

اين را پيش بيني نمي كند.
خوارج، زير بهانه حكومت الهي بود كه مي گفتند علي بن ابي طالب 
نبايد باش��د. مي گفتند: »لا حُكمَ الِّا لِلهِ«، حكومت براي خداست. 
اميرالمؤمني��ن در ج��واب اي��ن مي گوي��د: »كَلمَِهُ حَقٍ يُ��رادُ بهِا 
الباطِلِ«)نهج البلاغه /خ 40( س��خن، س��خنِ درستي است، حاكم 
واقعاً خداست، آن كس��ي كه مقررات را مي دهد و سررشته زندگي 
را به دست مي گيرد، واقعاً خداست، اما شما مي گوييد »لا حُكمَ الِّا 
لِلهِ« يا مي گوييد »لا امِرَه الِّا لِلهِ« قانون و حكومت براي خدا. مجري 
قانون كيس��ت؟ آن را هم ش��ما مي گوييد كه غيرخدا، كسي نبايد 
مجري قانون باش��د؟ بعد لذا در جواب اين س��خن مي گويد: »لابدَُّ 
للِنّاسِ مِن امَيرٍ« بالاخره انس��انيت و جامعة بشري امير لازم دارد، 

حاكم و فرمانروا لازم دارد.)1(
اين طبع انس��اني است كه بايد زندگي اش با يك مجري قانون 
همراه باش��د؛ بودن قانون كفايت نمي كند، بايد كسي باشد تا اين 
قانون را اجرا كند و نظارت كند بر اجراي دقيق و صحيح اين قانون، 
همي��ن »وَ اوُليِ الامَرِ مِنكُم « اس��ت، منت ها اولي الامر، آيا مطلق، 
اولي الامر است؟ هركه فرمان راند درست است؟ گاهي مي شود در 
يك جا دو نفر فرمان مي رانند ضدّ يكديگر، هر دو اولي الامر هستند؟ 
گاهي مي ش��ود يك آدمي فرمان مي راند كه عقل و خرد انس��اني، 
فرمانروايي آن را نفي مي كند؛ باز هم اولي الامر اس��ت؟ اينجاست 
كه بين ما و طرز فكر تسنن، يك اختلاف اساسي پيدا مي شود. ما 
مي گوييم اولي الامر، صاحب فرمان، آن صاحب فرماني اس��ت كه با 
معيارهاي الهي تطبيق بكند. درحالي كه آن ها يك چنين شرطي را 
عملًا كه اجرا نمي كنند، حالا در كتب فقهي شان چيست، مراجعه 
درس��تي نداشتم ببينم. آني كه شايع اس��ت در افواه و زبان  ها اين 
است كه، هركسي كه به مقام فرمانراني و فرمانروايي رسيد، برايشان 

محترم و معتبر است.
 »فَانِ تنَازَعتُم في  شَيءٍ« پس اگر در چيزي منازعه و اختلافي 
داشتيد، »فَرُدّوهُ الِىَ اللهِ وَ الرَّسولِ « برگردانيد آن را به خدا و پيامبر. 
»انِ كُنتُم تؤُمِنونَ باِللهِ وَ اليَومِ الآخِرِ« اگر شما مؤمن به خدا و روز 
واپسين هستيد، »ذلكَِ خَيرٌ« اين نيكوتر است، »وَ احَسَنُ تأَويلًا« 
داراي عاقبت بهتري است. ببينيد، مردم را متوجه مي كند به عواقب 
نيكِ فرمانروايي نيكان و عواقب سوء فرمانروايي بدان. اين هم يك آيه.
ولايت خدا و پذيرش آن از طرف مؤمنان، ناشي از يك فلسفه 
اس��ت كه در جهان بيني اس��لام مقرر گردي��ده و بنابراين يك امر 
طبيعي است. اينكه ما مي گوييم از خدا بايد اطاعت كرد و ولي امر 
خداست، اين يك فلسفه طبيعيِ روشني دارد. چون همه چيز مالِ 
خداس��ت. كه آيه »وَ لهَُ ما سَكَنَ فيِ الليَّلِ وَ النَّهارِ«؛ اين مطلب را 

درست روشن مي كند.1353/7/22
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)1( تفسير »لا حكم الا لله«: حكومت خدا آن وقتى تحقق پيدا مى كند، كه يك انسانى 
از طرف خداى متعال عملًا و در واقعيتِ جامعه زمام قدرت مردم را به دست بگيرد. خوارج 
ب�راى اينكه حكميت را و در  حقيقت حاكمي�ت اميرالمؤمنين را رد بكنند، مى گفتند: لا 
حُكمَ  الِاّا لِلهِ. بله، اميرالمؤمنين تصديق مى كند، مى گويد من هم قبول دارم كه لا حُكمَ  الِاّا 
لِلهِ. اما شما اين را نمى خواهيد بگوييد، شما مى خواهيد بگوييد كه »لا امِرهَ الِاّا لِلهِ«. يعنى 
اميرِ مؤمنان و حاكم و زمامدار مردم، خداس�ت. حالا هركس�ى خودش را به خدا نسبت 
خواهد داد، در جامعه، حكومت خدا بايد در حكومت و امارت و ولايت يك انسانى مجسم 
بشود. پس خداى متعال اين حكومت را تفويض مى كند به انسان هايى؛ اين انسان  ها چه 
كساني هستند؟ پيغمبران؛ در درجة اول حاكم الهى پيغمبرانند. كه باز اين هم در قرآن 
در آيات متعددى مورد توجه قرار گرفته، يك جا از قول مؤمنين خطاب به خداى متعال 
مى فرمايد كه مؤمنين به خدا عرض كردند »وَ اجعَل لنَا مِن لدَُنكَ وَليّااً«)نس�اء/75( براى 
َّاما وَليُِّاكُمُ الُله  ما از س�وى خود يك ولى و حاكم قرار بده. يا در آيه ديگر مى فرمايد كه »انِ
وَ رَسولهُُ« ولىّا شما خدا و رسولند، نه اينكه رسول شريك خداست، چون خدا شريك را 
قبول نمى كند؛ رسول نايب خداست، جانشين خداست، مظهر حاكميت و ولايت خداست. 
سولُ فَخُذوهُ وَ ما نهَاكُم عَنهُ فَانتَهوا«)حشر/7( اين  يا در يك آية ديگر: »ما آتاكُمُ الرَّا
آيه يك نكته اى دارد. مى فرمايد آنچه را كه پيامبر به شما گفت، از او بپذيريد، آنچه شما 
را از او نهى كرد، از آن اجتناب كنيد. ظاهر اين سخن نشان مى دهد كه اين سخن خطاب 
به مؤمنينى اس�ت كه اصل وحى خدا و دين خدا را قبول كردند. وحى خدا را از پيغمبر 
گرفته اند، آيات قرآن را و احكام الهى و شرعى را پذيرفتند، به اين ها خدا مى گويد هرچه 
پيغمبر گفت قبول كنيد. پس روشن است كه هرچه پيغمبر گفت، منظور احكام شرعى 
نيست. چون اين مردم احكام شرعى را از پيغمبر گرفتند، به آن ايمان آوردند، به آن عمل 
هم كردند، اين يك چيز اضافه را به مردم مى گويد. مى گويد اگر اين پيغمبر به شما حكمى 
داد، دستورى داد، اجراى كارى را خواست، دخالت در جان و نفس و مال شما كرد، شما 
بايد او را قبول كنيد. يعنى همان حكم حكومتى، يعنى آن دخالت اجرايى در امور مردم. 
پس ولايت الهى به پيغمبر منتقل شد، از پيغمبر هم به  اتفاق همه مسلمين، ولايت 
و حكومت به غير پيغمبر منتقل شده است. حالا به چه كساني منتقل شده، اين بين فِرَق 
مسلمين محل اختلاف است. شيعه در اين بين معتقد است كه ولايت پيغمبر منتقل شده 
اس�ت به ائمه معصومين كه دوازده نفر هستند. برادران اهل سنت اين را اعتقاد ندارند و 
معتقدند كه ولايت از سوى پيغمبر به خلفاي چهارگانه و بعد از آن هم به كسانى كه داراى 

ولايتِ امر و حكومت بوده اند منتقل شده.1366/11/16

توضیحات رئیس دیوان عالی کشور 
درباره اجرای احکام پرونده فساد بزرگ بانکی

رئيس ديوان عالى كش�ور گف�ت: اجراى حكم محكومان پرونده 
3هزار ميلياردى به صورت آشكارا و علنى كار صحيحى نيست.

آيت الله محسنى گركانى در پاسخ به پرسش مهر در خصوص علت تاخير 
در اج��رای حكم متهمان اصلى پرونده 3 هزار ميلياردی اظهار داش��ت: اين 
طور نيس��ت كه اين احكام اجرايى نشود بلكه اجرای احكام به صورت علنى 

و آشكار صحيح نيست.
وی ادامه داد: احكام اجرا مى شود و اموال از كسانى كه اختلاس كرده اند 
و ميليونها تومان از بيت المال به جيبشان رفته است پس گرفته مى شود اما 

به مصلحت نيست كه اين موضوع در جامعه بيش از اين باز شود.
رئيس ديوان عالى كش��ور به موضوع اعمال ماده 18 اشاره كرد و گفت: 
وقتى پرونده ای به ديوان عالى كش��ور مى آيد و تاييد هم مى شود محكومان 
سراغ اعمال ماده 18 مى روند كه اين موضوع يكى از عواملى است كه اجرای 
احكام را به تاخير    مى اندازد. اعاده دادرسى گاهى به ديوان عالى كشور ارجاع 

و گاهى از سوی رئيس قوه قضائيه مور بررسى قرار مى گيرد.
آيت الله محسنى گركانى خاطرنشان كرد: پرونده های مختلفى در ديوان 
عالى كش��ور وجود دارد كه از نظر رسيدگى اهميت ويژه ای دارد. مهمترين 
پرونده هايى كه دستگاه قضايى به اخلاص و جديت تمام به دنبال رسيدگى و 
مختومه كردن آن است، پرونده های مربوط به مبارزه با مفاسد اقتصادی است.

وی تاكيد كرد: در حال حاضر دستگاه قضايى يكى از عوامل مهم امنيت 
اقتصادی و اجتماعى در كشور است.

رئيس ديوان عالى كشور درباره آخرين وضعيت پرونده قضات كهريزک 
ني��ز گفت: ما نمى خواهيم زياد روی يك پرونده خاص تكيه كنيم زيرا تمام 
پرونده هايى كه در رابطه با اجحاف و ظلم و ستم به مردم است برای ديوان 

عالى كشور اهميت دارد.
وی درباره پرونده 3 هزار ميلياردی نيز گفت: رسيدگى به اين پرونده تقريباً 
رو به اتمام است. در اين پرونده تعدادی از متهمان محكوم و تعدادی ديگر 
تبرئه ش��ده اند كه احكام آنها به زودی اعلام خواهد شد. يكى از پرونده های 
بااهميت برای ديوان عالى كشور پرونده اختلاس از بيمه ايران و استانداری 
بود كه ديوان عالى كش��ور به دنبال رس��يدگى سريع به اين پرونده بود. در 
شعبه 32 ديوان عالى كشور به اين پرونده رسيدگى شد كه برخى مسئولان 

محكوم و برخى ديگر تبرئه شدند.
واشنگتن پست: 

ایرانی  ها هرگز حمله ناو آمریکایی 
به هواپیمای مسافربری را فراموش نمی کنند

روزنامه آمريكايى واش�نگتن پس�ت با انتشار مطلبى به بررسى 
حادثه تلخ حمله ناجوانمردانه ناو آمريكايى وينس�نس به هواپيماى 
مس�افربرى ايرانى در س�ال 1367 پرداخت  و نوش�ت ايرانى  ها اين 

موضوع را فراموش نمى كنند.
به گزارش تس��نيم، روزنامه واشنگتن پست اين مطلب را اين گونه آغاز 
مى كند: اگر در دبيرستان های آمريكا از دانش آموزان بخواهيد تا روابط بين 
آمريكا و ايران را توصيف كنند احتمالا كلماتى مثل »دشمن« و تهديد و يا 
شايد »بى اعتمادی« و » هسته ای« را بشنويد. ولى اگر از آنان درباره عدد 655 
سؤال كنيد احتمالا سكوت اختيار كرده و چيزی برای گفتن نخواهند داشت.
مشابه اين اتفاق در كلاس های درس ايران نيز ممكن است اتفاق بيفتد. 
اگر از دانش آموزان ايرانى نيز در خصوص آمريكا سؤال كنيد احتمالا همين 
كلمات را خواهيد ش��نيد ولى در خصوص عدد 655 نيز ش��ايد تعداد كمى 
از دانش آموزان خيلى س��ريع بتوانند بفهمند ش��ما درباره چه چيزی سخن 

مى گوييد.
عدد 655 ش��ماره پرواز ايران اير اس��ت. اگر مى خواهيد بهتر بدانيد كه 
چرا آمريكا و ايران به شدت نسبت به يكديگر بى اعتماد هستند و دستيابى 
به توافق هس��ته ای تا اين حد سخت و دشوار است بايد داستان اين پرواز را 
بدانيد.داس��تان پرواز 655 ايران اير – مانند بس��ياری از چالش های ايران و 
آمريكا- با پيروزی انقلاب اسلامى در ايران در سال 1979 ميلادی )1357( 

آغاز شده است.
زمانى كه عراق خاک ايران را اشغال كرد آمريكا از صدام حسين حمايت 
كرد. اين جنگ به يك درگيری وحشتناک 8 ساله تبديل شد و حدود يك 

ميليون كشته برجا گذاشت.
در حالى كه به پايان جنگ ايران و عراق نزديك مى شديم ناو آمريكايى 
وينس��نس 3 جولای 1988 مي��لادی )12 تيرماه 1367( با كش��تى های 
كوچك ايرانى در خليج فارس درگير شد. نيروی دريايى آمريكا كشتى های 
جنگى خود را برای تامين امنيت مسير انتقال نفت در خليج فارس مستقر 
كرده است. در حالى كه كشتى های ايرانى و آمريكايى در حال تبادل آتش 
بودند، پرواز 655 ايران اير از فرودگاه بين المللى بندرعباس به سوی دوبى 
برخاست. اين فرودگاه هم توسط هواپيماهای غير نظامى و هم نظامى مورد 

استفاده قرار مى گيرد.
ناو وينس��نس هواپيمای ايرباس ای 300 را كه حامل 290 مسافر بود با 
دو فروند موش��ك س��طح به هوا مورد هدف قرار داد و همه مسافران بى گناه 
آن را به شهادت رساند. مقام های ناو وينسنس مدعى شدند كه اين هواپيما 
خود را معرفى نكرده و آنان اين هواپيمای مسافربری را با يك هواپيمای اف 

14 اشتباه گرفته اند.
گرچ��ه اي��ن واقعه تلخ ايران را به پايان جنگ تحميلى نزديك كرد ولى 
تبعات بيشتری داشت. »كنت پولاک« تحليلگر سابق سيا در اين باره مى گويد، 
حمله به پرواز 655 ايران اير يك اتفاق و حادثه بود ولى تهران اين گونه به 
اين حادثه نگاه نمى كند. دولت ايران بر اين باور است كه اين حمله هدفمند 
و با قصد قبلى بوده است...تهران خودش را اين گونه متقاعد كرده است كه 
واشنگتن با اين اقدام مى خواسته نشان دهد كه عملا در جنگ با ايران طرف 

عراق را گرفته است.
اين حادثه به همراه افزايش استفاده رژيم عراق از سلاح های شيميايى بر 
ضد ايران، دو ماه بعد منجر به قبول آتش بس از سوی تهران شد. اين اتفاق 
كمك زيادی به تقويت اين ذهنيت در بين مقام های ايرانى كرد كه آمريكا 

كاملا برای سرنگونى جمهوری اسلامى مصمم است.
در خصوص مساله هسته ای ايران نيز دو كشور بايد نسبت به عزم طرف 
ديگر برای دستيابى به توافق نهايى اعتماد كنند. برای آمريكا اين مساله بدان 
معناس��ت كه به اين مس��اله اعتماد كند كه ايران واقعا به دنبال سلاح های 
هسته ای نيست. برای ايران نيز اين مساله به آن معناست كه به اين فرضيه 
اعتماد كند كه آمريكا واقعا جمهوری اس��لامى و همزيستى مسالمت آميز با 

آن را پذيرفته است.
رئیس سازمان حج: همه زائران ایراني 

موفق به اداي اعمال حج شدند
به گزارش پايگاه اطلاع رساني حج، سعيد اوحدي گفت: نخستين 
پرواز بازگشت زائران ساعت 5:3۰ صبح يكشنبه ۲۸ مهر شامل چهار 
كاروان خواهد بود و همچنين نخس�تين كاروان جانبازان كشورمان 

نيز روز دوشنبه وارد تهران مي شود.
رئيس سازمان حج و زيارت افزود:از امروز 2000 زائر مدينه بعد، مكه را 

به سمت مدينه ترک مي كنند.
اوحدي با اشاره به برگزاري موفق ايام تشريق گفت: با اينكه زائران مجبور 
بودند 4 روز و نيم را در چادر و در شرايط سخت سپري كنند اما خوشبختانه 

مشكل گرمازدگي به وجود نيامد.
وي همچنين گفت: نخس��تين بار در سي سال گذشته در منا و عرفات 

هيچ مورد فوتي نداشتيم.

درمکتب امام

اگ��ر چنانچ��ه خدای نخواس��ته بچه هايى از دامن های ش��ما و از 
كلاس های شما بيرون بيايند كه برخلاف تربيت های انسانى، اسلامى 

باشد.
- شما مسئول هستيد!

- مسئوليت )شما( بزرگ است.
يك انسان درست ممكن است يك عالم را تربيت كند، يك انسان 

غيرسالم و يك انسان فاسد، عالم را به فساد مى كشد.
آئين انقلاب اسلامى - ص 31۲

مسئوليت مهم مادران

بخش چهارم

ولايت خدا 

خطيب نماز جمعه تهران با اش�اره به حركت هاى 
افراطى و تكفيرى در جهان اس�لام گفت: اين گروه ها 
نه تابع دين هس�تند و نه به اسلام اهميتى مى دهند، 
امروز يك حركت سياسى پشت سر يك جمعيت احمق 

قرار گرفته است.
به گزارش فارس، آيت الله محمد امامى كاشانى خطيب 
نم��از جمعه ته��ران در خطبه های نماز جمعه، به پيام رهبر 
معظ��م انقلاب به حجاج بيت  الله الحرام اش��اره كرد و گفت: 
ايشان در پيام خود به مشكلات دنيای اسلام اشاره كرده اند. 
امروز جهان اسلام با مشكلى روبرو شده است كه از مدت ها 
پيش توسط دشمن در حال طرح و برنامه ريزی بوده است.

آيت الله امامى كاش��انى با اشاره به گسترش سلفى گری 
در عربستان، تصريح كرد: در قرن هفتم هجری سلفى گری 
به وس��يله ابن تيميه اوج پيدا كرد و به دنبال گس��ترش آن 
در كش��ورهای مختلف از جمله مصر بودند اما س��لفى گری 

نتوانست در آنجا رشد كند.
وی افزود: در عربستان سعودی عبدالوهاب، سلفى گری 

را در آنجا مطرح و از آن زمان بحث تكفير نيز آغاز شد.
آيت الله امامى كاشانى گفت: بايد ببينيم پيغمبر گرامى 
در جنگ ها با مش��ركين چگونه بود. پيامبر گرامى اسلام در 

جنگ ه��ا ب��ر ضرورت 
رحم بر زنان و كودكان 
در  مى كردند.  تاكي��د 
زمان فتح مكه ايش��ان 
پرچم سپاه اسلام را از 
سعد ابن عباده به خاطر 
اين كه گفته بود امروز 
روز انتقام است گرفت 
و گفت ك��ه امروز روز 
رحمت اس��ت و پرچم 
را ب��ه دس��ت حضرت 

على)ع( داد و اين مسئله بايد توسط علمای سنى تبيين شود.
وی اظهار داش��ت: كجا جناياتى همچون جنايات امروز 
در آن زمان رخ داده اس��ت. چرا طفل و كودک را شكم پاره 

مى كنيد؟ چرا جگر انسان ها را بر دهانتان مى گيريد؟
خطيب نماز جمعه تهران ادامه داد: رهبر معظم انقلاب 
بر اين نكته تاكيد كردند كه امروز دشمن شناسى و وحدت، 
علاج درد مشكلات مسلمانان است و دشمن شناسى و سيره 

پيامبر گرامى اسلام بايد تبيين شود.
آيت الله امامى كاش��انى ادامه داد: هر كس كه مسلمان 

را  اين س��يره  اس��ت 
باي��د تبيي��ن كند تا 
اي��ن گ��روه افراطى و 
تكفيری معلوم ش��ود 
كه تابع دين نيس��تند 
و ب��ه اس��لام اهميتى 
يك  امروز  نمى دهند. 
حركت سياسى پشت 
سر يك جمعيت احمق 

قرار گرفته است.
امام��ى  آي��ت الله 
كاش��انى با اش��اره به تاكيد مقام معظم رهبری بر ضرورت 
احترام به مقدس��ات ساير اقليت ها گفت: اينكه امام راحل و 
مراجع نيز بر اين مسئله تاكيد مى كنند برای اينكه يك اصل 
برای انس��جام امت اس��لام محسوب مى شود و در عين حال 

تبيين سيره پيغمبر)ص( است.
وی در ادام��ه با اش��اره ب��ه مذاكرات هس��ته ای ايران و 
كش��ورهای عضو 1+5 گفت: اينكه آمريكا مى گويد برای ما 

امنيت اسرائيل مهم است جمله غلطى است.
خطيب نماز جمعه تهران ادامه داد: ايران هيچگاه مخل 

امنيت نبوده اس��ت. ايران سلاح اتمى را حرام مى داند و 
رهبر معظ��م انقلاب نيز در اين باره فتوايى مى دهند كه 
يك فتوای دينى اس��ت و ريش��ه در سيره پيامبر گرامى 

اسلام دارد.
آي��ت الله امامى كاش��انى ادامه داد: اينكه س��ردمداران 
صهيونيسم مى گويند بايد امنيت ما را در درجه اول حساب 
كني��د دروغ مى گويند چرا كه صهيونيس��ت ها به دنبال اين 
هستند كه اسلام را به عنوان توحش و قساوت معرفى كنند. 
اينها كه اينگونه در حال جنايت هس��تند، باز هم مى گويند 

كه جمهوری اسلامى مخل امنيت است.
وی اف��زود: از آن زمان كه جمهوری اس��لامى به وجود 
آمد به كجای دنيا متعرض ش��د در حالى كه سلاح اتمى را 

نيز حرام مى داند.
وی با بيان اينكه مس��ئله هس��ته ای تنها بهانه ای برای 
دش��منى با اسلام است، صهيونيس��ت ها را يك مشت افراد 
خيانتكار و جانى برش��مرد كه خدا را قبول ندارند و بعد هم 

بحث امنيت خود را مطرح مى كنند.
آيت الله امامى كاشانى ادامه داد: رويكرد جمهوری اسلامى 
رويكرد امنيت اس��ت و اين مس��ئله بايد به طور صحيح در 

رسانه ها مورد توجه قرار بگيرد.

آيت الله امامى كاشانى:

گروه های تکفیری كاری به دين ندارند و مورد حمايت جريان های سیاسی هستند

نمازگزاران تهرانى بعد از اقامه نماز جمعه به 
راهپيمايى با عنوان »جمعه ش�فافيت و صداقت 

با مردم« پرداختند.
ب��ه گزارش فارس، نمازگزاران تهرانى بعد از اقامه 
نماز جمعه، ضمن برپايى راهپيمايى، از دولت خواستار 

شفاف سازی مذاكرات هسته ای در ژنو شدند.

نمازگ��زاران تهرانى با ش��عارهايى نظير »مرگ بر 
آمريكا«، »اين است صدای ملت، شفافيت، صداقت«، 
»اين است شعار ملت، شجاعت، شجاعت«، »نماينده 
ملت، نظارت، نظارت« از مس��ئولين دولتى و دستگاه 
ديپلماسى كشور خواستند تا جزئيات مذاكرات اخير 

با گروه 1+5 را با مردم در ميان بگذارند.

در راهپيمايى بعد از نماز جمعه

نمازگزاران تهرانی خواستار شفاف سازی دولت
ام�ام جمعه قم گف�ت: مذاكره كنندگان جمهورى  در مذاكرات هسته ای شدند

اسلامى ايران در ژنو خوب عمل كردند و بايد از آنان 
حمايت كنيم.

آيت الله سيدهاشم حسينى بوشهری در خطبه های نماز 
جمعه ديروز قم در حرم حضرت معصومه)س( با اش��اره به 
برگزاری دور جديد مذاكرات ايران و 1+5 افزود: مدنظر ما به 
عنوان جمهوری اسلامى اين بود كه حق ايران برای توسعه و 
توليد انرژی صلح آميز هسته ای كه با لجاجت غرب مواجه بود 
به رسميت شناخته شود. وی ادامه داد: ايران به دنبال توليد 
سلاح هسته ای نبوده و نيست لذا بايد به دنيا بفهمانيم كه 
دنبال رفع كامل تحريم های يك جانبه و چند جانبه و همكاری 
برای رفع نگرانى ها در مورد فعاليت هسته ای خود هستيم.

خطيب جمعه قم بر حق غنى سازی در خاک جمهوری 
اس��لامى تاكيد و بيان كرد: ما دنبال شفاف س��ازی هستيم 
يعنى تا آن گونه فعاليت هسته ای خود را شفاف سازی كنيم 
كه دنيا احساس نگرانى نكند و دنيا نيز بايد ثابت كند كه به 

دنبال شيطنت عليه جمهوری اسلامى نيست.
عضو خب��رگان رهبری افزود: به دنبال رفع تحريم های 
ش��ورای امنيت هس��تيم كه نابجا و ظالمانه عليه جمهوری 
اس��لامى وضع شده و خوش��بختانه در دور جديد مذاكرات 
نمايندگان جمهوری اس��لامى در اين راه خوب عمل كردند 
ل��ذا بايد به صورت خوش بينانه و محتاطانه  قضايای مذاكره 

را دنبال كنيم.
حسينى  بوشهری گفت: آنچه در مذاكرات اخير ديده شد 
اين بود كه اطراف قضيه تا اين مرحله از كار اظهار رضايت 
مى كردند و در عين حال كه اختلاف زياد اس��ت معتقديم 
رهبر فرزانه انقلاب دس��ت ديپلمات ها و مس��ئولان را برای 

استفاده از روش ها و تاكتيك های جديد باز گذاشته اند و از 
آن به عنوان نرمش قهرمانانه ياد كرده اند.

خطي��ب جمعه قم ادام��ه داد: در عرص��ه ديپلماتيك 
مى توان از روش ها و تاكتيك های مناس��ب استفاده كرد اما 
تاكتيك هايى كه قهرمانانه باش��ند زيرا هيچ فردی از آحاد 
جامعه ما حاضر نيس��ت در مقابل دشمنان كرنش به خرج 
دهيم. وی گفت: از سياستمداران، فرهيختگان و كسانى كه 
اظهارنظر سياسى مى كنند تقاضا مى كنم توجه داشته باشند 
كه صحنه ديپلماتيك يك صحنه جنگ است و فرمانده ما در 
اين عرصه بايد احساس دلگرمى نسبت به عقبه كار داشته 
باش��د لذا رهبر معظم انقلاب هم دلگرمى داده و خطوط را 

ترسيم مى كنند.
حس��ينى بوش��هری تاكيد كرد: همانگونه كه فرمانده 
جنگ نياز به حمايت دارد فرمانده جنگ ديپلماسى نياز به 
حمايت آحاد جامعه دارد و اگر احس��اس كند پشت جبهه 
همدلى و همراهى وجود ندارد نمى تواند حقوق واقعى ملت 
را كسب كند. وی گفت: ضمن تاييد مذاكره كنندگان در عرصه 
ديپلماس��ى توصيه مى كنم با توجه به اين كه دش��منان به 
راحتى با ملت ما سخن نمى گويند امروز هم مذاكره كنندگان 
طرف ايرانى با همان اقتداری كه پس از انقلاب داشته ايم به 

پيش ببرند زيرا ملت از آنها حمايت خواهد كرد.
مدير حوزه های علميه در ادامه خطبه ها با اشاره به نگرانى 
مومنين و متدينين از برخى ناهنجاری ها افزود: نبايد جامعه 
را با يك ديد نگاه كنيم و اگر در گوشه ای ريزشى وجود دارد 
اما رويش ها نيز كم نيست و شاهد حضور پرشور مردم و نسل 
جوان در مراس��م مذهبى چون دعای عرفه، نماز عيد قربان 

و نماز جمعه هستيم.

امام جمعه قم:

آحاد جامعه بايد از ديپلماسی هسته ای حمايت كنند

در پى تحريف نظر امام)ره( و اظهارات سخيف نعيمه اشراقى صورت گرفت

اعتراض گسترده خانواده شهدا
به سکوت مرموز موسسه تنظیم و نشر آثار امام)ره(

خانواده شهدا و جمعى از فعالان سياسى نسبت به 
توهين نعيمه اشراقى به امام و شهدا به شدت اعتراض 

كرده و خواستار واكنش جدى مسئولين شدند.
در پى انتش��ار مطلبى س��خيف و توهين آميز نسبت 
به خانواده ش��هدا و امام راحل در صفحه فيسبوک نعيمه 
اش��راقى، موجى از اعتراض و انزجار نسبت به اين موضوع 

به راه افتاد. 
در همين خصوص جمعى از خانواده شهدا و ايثارگران 

با امضای بيانيه ای اعتراض خود را اعلام كردند. 
در بخشى از اين بيانيه آمده است:

متأسفانه اين روز ها خاطره سازی های دروغ و منسوب 
ك��ردن آن به حضرت امام)ره( ب��ه اتفاقى عادی در عرصه 
سياسى كشور تبديل شده است و كسانى كه مدعى قرابت 
و نزديكى با امام امت هستند، نارواترين اظهارات و منويات 
درونى خود را به ساحت آن امام سفر كرده منسوب مى كنند.
بعد از س��خنان سراس��ر پرابهام و غيرواقعى هاش��مى 
رفس��نجانى درباره مخالفت حضرت امام)ره( با شعار مرگ 
بر آمريكا و واكنش مردم و مسئولان به اين خاطره سازی  ها 
و س��رانجام عقب نش��ينى وی از اين گفتار گزاف، بار ديگر 

شاهديم صدايى از بيت امام، عليه امام بلند شده است.
در اي��ن بين »بى موض��ع بودن« مؤسس��ه حفظ آثار 
امام)ره( از همه جالب تر است. اين مؤسسه ترجيح داده كه 
به جای موضع گيری درباره اين داستان س��رايى  ها و نسبت 
دادن آن به امام روح الله، سكوت پيشه كند؛ يكى از اعضای 
مؤسسه حفظ آثار امام، درباره مطلب منتشر شده از سوی 
نعيمه اشراقى كه در قالب خاطره ای از امام)ره( به خانواده 
شهدا توهين كرده است، گفته »من در اين مورد اظهارنظری 
نمى كنم.« اتخاذ اين رويكرد در حالى است كه مؤسسه حفظ 
آثار امام در قبال كوچك ترين برنامه  ها و مس��تند ها درباره 
حضرت امام)ره( واكنش نشان مى دهد و شوربختانه درباره 

انتساب چنين موضوع خلاف واقعى تنها نظاره گر است.
ما خانواده ش��هدای هشت سال دفاع مقدس به دليل 
برخورده��ای غرض ورزانه و سياس��ى مؤسس��ه حفظ آثار 
امام)ره( كه اين روز ها سعى در دفن افكار و بيانات حضرت 
ام��ام دارد، امي��دی به موضع گيری و محك��وم كردن اين 
اظهارات از س��وی اين مؤسس��ه نداريم و از اين رو از قوه 
قضائيه و مدعى العموم درخواس��ت مى كنيم كه با كسانى 
كه به ساحت امام راحل مان خدشه وارد مى كنند، برخورد 
كند و راه را برای منسوب كردن خاطره های دروغ به ايشان 
ببندد؛ چه اينكه اگر از ابتدا و زمانى كه برخى افراد، حضرت 
امام)ره( را مخالف شعار مرگ بر آمريكای ملت ايران معرفى 
كردند، برخورد لازم صورت مى گرفت، امروز شاهد چنين 

اظهارنظر سخيفى نبوديم.
نامه فرزند شهيد همت

فرزند ش��هيد همت با انتش��ار نامه ای شديداللحن به 
نعيمه اشراقى اعتراض كرد و نوشت: آيا چنين كاری تيشه 
 زدن به ريشه افكار و شخصيت امام خمينى نيست؟ ايشان 
نمى فهمد با چنان مطلبى تا چه حد وحشتناكى، بنيانگذار 

جمهوری اسلامى را زير سؤال برده؟
وی در بخش ديگری از اين نامه نوشت: اگر عده زيادی 
نادان و نفهم از ش��دت سرخوش��ى و حماقت با همه چيز 
ش��وخى دارند، دس��ت روزگار اين گونه نيست؛ وقتش كه 
برسد آنچنان ضربه ای مى زند كه نفهمند از كجا خوردند.

فقط و فقط ب��ه خاطر احترامى كه برای امام خمينى 
قائلم از چنين ادبياتى استفاده كردم وگرنه در برابر شخصى 
كه چنان توهينى به خانواده های شهدا نموده الفاظ درخور 
ش��أنش را به كار مى بردم و البته اين نگه داش��تن حرمت، 

هميش��گى نخواهد بود. اگر اطرافيان ايشان تصحيحى در 
گفتارش ص��ورت ندهند، چاره ای جز شكس��تن حريم  ها 

باقى نمى ماند.
اعتراض خانواده شهدا 

فاطمه سيلاخوری مادر شهيدان كشوری در اين مورد 
گفت: ما هر چه آبرو داريم از شهداست و اميدوارم خداوند 
نعيمه اش��راقى را به راه راست هدايت كند كه حداقل اگر 
مسلمان نيستند آزاده باشند؛ ما هر چه داريم از رهبری و 

ولايت فقيه و شهداست.
به گزارش فارس، صفيه مدرس همس��ر شهيد مهدی 
باكری نيز اظهار داشت: اين خاطره سازان كاذب اگرچه به 
اسم، منسوب به بيت امام )ره( هستند اما اين افراد از همان 

ابتدا در خط امام )ره( و انقلاب اسلامى نبودند.
وی ادامه داد: در حالى كه انتظار مى رفت كس��انى كه 
خود را منتسب به بيت امام )ره( مى دانند راه ايشان را كه 
همان راه حقيقت اس��ت ادامه دهند، اما متأس��فانه شاهد 

جرياناتى خلاف اين موضوع هستيم.
همس��ر ش��هيد مهدی باكری يادآور شد: اين شخص 
محلى از اعراب ندارد كه بخواهد چنين اظهاراتى داش��ته 
باش��د و ما به آن توجه كنيم؛ بيت امام نيز به اين توهين 

پاسخ دهند چرا كه امام، امام يك امت بوده اند.
لاله افتخاری فرزند ش��هيد محمد حسين افتخاری و 
نماينده مردم تهران در مجلس شورای اسلامى نيز در اين 
مورد تاكيد كرد: مطالب طرح ش��ده از سوی خانم اشراقى 
با مشى، مطالب و فرمايش حضرت امام تفاوت دارد بنابراين 
انتظار داريم كه خانم نعيمه اش��راقى به راهى كه بايد در 
آن قرار مى گرفت باز گردند وگرنه فرزند نوح پيامبر هم به 

عذابى اليم گرفتار شد.
محدثه رستگار فرزند سردار شهيد كاظم نجفى رستگار 
فرمانده اسبق لشكر 10 حضرت سيدالشهداء)ع( در واكنش 
به اين ماجرا گفت: اين درست نيست كه هر كسى به قول 
مع��روف نظ��رش را به نقل از امام بگوي��د؛ از بيت حضرت 
امام كه محترم هس��تند توقع نمى رف��ت و نمى رود كه به 
نق��ل از امام درباره خانواده ش��هدا نظر دهند و به خانواده 

شهدا توهين كنند.
دختر شهيد رستگار با خطاب قرار دادن موسسه تنظيم 
و نشر آثار امام خمينى)ره(، گفت: موسسه حفظ و نشر بايد 
به وظيفه خود عمل كند و برايش مهم نباشد كه طرف مقابل 
كيست. چون اگر قرار باشد موسسه در قبال تحريف هايى 
كه مى شود سكوت كند و آن را تائيد كند ممكن است ديگر 

چيزی از امام باقى نماند.
مهدی دس��تواره فرزند شهيد محمدرضا دستواره قائم 
مقام فرمانده لشكر 27 محمدرسول الله)ص( در گفت وگو 
با فارس، در واكنش به اظهارات نعيمه اشراقى در مورد امام 
و ش��هدا، اظهار داش��ت: بايد جلوی افراد در هر جايگاه كه 
باش��ند و بخواهند به مقدسات ما يعنى شهدا و امام شهدا 

توهين كنند، گرفته شود.
همچنين س��يدرضا صنيع خانى فرزند س��ردار شهيد 
س��يد محمد صنيع خان��ى فرمانده ترابری س��پاه در دفاع 
مقدس و قائم مقام وقت بنياد تعاون كل سپاه، گفت: اين 
توهين بى سابقه به امام راحل و خانواده شهدا بايد از سوی 
مراجع رس��مى پيگيری ش��ود و همچنين تحريف بيانات 
حض��رت امام در خاطره های هاشمى رفس��نجانى نيز بايد 

مورد بررسى قرار بگيرد.
وی تصريح كرد: ظاهراً مؤسس��ه حفظ و نشر آثار امام 
)ره( تنها وظيفه انتش��ار كتاب های حضرت امام )ره( را بر 
عهده گرفته و در مواردی كه با سليقه آن ها متفاوت است، 

موضع گيری مى كنند، اما در برابر اين توهين آش��كار هيچ 
موضع درستى را نمى گيرد.

سميه بروجردی فرزند سردار شهيد محمد بروجردی 
فرمانده سپاه كردستان در اين باره گفت: اين توهين  ها كه 
در قالب خاطره مطرح مى شود، ارزش های انقلاب اسلامى 

را هدف قرار داده است.
وی با بيان اينكه گويا قرار است عده ای شأن و عظمت  
امام راحل را با خاطره س��ازی زير سؤال ببرند، تأكيد كرد: 
جمله خانم اش��راقى، واقعاً عجيب بود. ايش��ان نه تنها به 
خان��واده ش��هدا بلكه به حضرت امام كه پش��توانه انقلاب 

اسلامى است توهين كرده است. 
سكوت تعجب آميز

اعتراض ها به مطلب س��خيف نعيمه اشراقى در حالى 
ادامه دارد كه آقای انصاری مؤسسه حفظ و نشر آثار امام )ره( 
در گفت وگو با فارس در پاسخ به سوالى مبنى بر اينكه نظر 
ش��ما درباره مطلب منتشر شده از سوی نعيمه اشراقى كه 
در قالب خاطره ای از امام )ره( به خانواده شهدا توهين كرده 
است، چيست؟، گفت: از اين نوع مصاحبه  ها و مطالب نوعاً 

هست و اعضای بيت امام نيز گا هاً مصاحبه مى كنند. 
وی افزود: من در اين مورد اظهارنظری نمى كنم!

واكنش فعالان سياسى
حجت الاسلام سيدمرتضى حسينى نماينده مردم قزوين 
در مجلس ش��ورای اسلامى و عضو كميسيون فرهنگى با 
اشاره به عملكرد موسسه تنظيم و نشر آثار امام )ره( و وجود 
برخى از گرايش های اصلاح طلبان در اين موسسه گفت: ما 
شاهد هستيم كه اگر حمله ای به سمت اصلاح طلبان صورت 
بگيرد، بلافاصله موسسه تنظيم و نشر آثار حضرت امام)ره( 
واكنش نشان مى دهد در حالى كه در مقابل تعرض به حريم 

امام)ره( بى تفاوت است.
وی افزود: متاس��فانه برخى از منسوبين امام)ره( تصور 
مى كنند كه به دليل داش��تن رابطه انتس��ابى با ايش��ان، 
مصون هستند در حالى كه حضرت امام)ره( تنها منسوب 
به خانواده ايشان نيست، حضرت امام)ره( منسوب به تمام 

ملت ايران است.
همچنين مهدی فضائلى كارش��ناس مسائل سياسى 
گفت: حفظ و حراست از اين حريم جزو يكى از مهمترين 

وظايف موسسه حفظ و نشر آثار امام )ره( است.
وی افزود: منتهى به نظر مى رسد كه موسسه حفظ و 
نش��ر آثار حضرت امام )ره( كمى از اين مسئله غافل شده 
است و مشغول كارهای ديگر از جمله مسائل سياسى است.
اس��ماعيل كوث��ری نماينده مردم ته��ران در مجلس 
شورای اسلامى در خصوص سكوت موسسه تنظيم و نشر 
آثار امام خمينى )ره( در قبال تحريف های بيانات و توهين 
به بنيانگذار انقلاب اس��لامى با تأكيد بر اينكه متاس��فانه 
موسسه تنظيم و نشر آثار امام خمينى )ره( به جای اينكه 
از حقانيت امام )ره( دفاع كند در يك جريان سياسى قرار 
گرفته است، اظهار داشت: همين امر باعث شده كه به تفكر 

امام)ره( جفا شود.
نماينده مردم تهران در مجلس به برخى موضع گيری  ها 
از زبان برخى اش��خاص به نقل از امام )ره( اشاره و تصريح  
كرد:  مردم خود پاسخ ياوه گويى  ها را مى دهند اما موسسه 
تنظيم و نش��ر آثار امام)ره( بايد در درجه اول وارد ميدان 

شود.
مه��رداد بذرپاش نماينده م��ردم تهران در مجلس نيز 
در اين خصوص گفت: به نظرم در يك مقطع تاريخى قرار 
داريم و آقای سيدحس��ن خمينى بايد مقابل اين اتفاقات 
را بگيرد كه اگر در اين جا نايستيم. ترديد نكنيد در چند 

سال آينده دگرانديشان و پياده نظامان اين آقايان هم ديگر 
چيزی از نظرات امام باقى نخواهند گذاشت؛ به نظر مى رسد 
در اين مقطع تاريخى برای جلوگيری از يك انحراف بزرگ 
تاريخى نيازمند بررسى دقيق، حضور به موقع و اعلام نظر 

قطعى و امانتدارانه هستيم.
همچنين حجت الاسلام نصرالله پژمان فر عضو كميسيون 
فرهنگى مجلس با اش��اره به اينكه اظهارات نعيمه اشراقى 
در اين كميسيون بررسى خواهد شد، افزود: بنده مطمئن 
هستم اگر امام در قيد حيات بودند با اين كارهای غيراخلاقى 
همان كاری را مى كردند كه با سيدحسين آقا انجام دادند.

وی با بيان اينكه كس��ى حق ندارد به خانواده ش��هدا 
توهين كند، افزود: ما از خانواده امام انتظار داريم كه نگذارند 

كه به حرمت بيت حضرت امام )ره( خدشه وارد شود.
نيره اخوان  بى طرف عضو كميس��يون حقوقى و قضايى 
مجلس هم با بيان اينكه در جلسه بعدی مجلس حتماً در 
اين مورد اظهارنظر خواهد شد، اضافه كرد: ما بايد تكليفى 
را مش��خص كنيم كه اين گونه اظهارنظر ها و نقل قول  ها از 

امام )ره( قاعده و روش مشخصى داشته باشد.
 اخ��وان ب��ا تأكيد مج��دد بر خلاف قان��ون بودن اين 
اظهارات، خاطرنش��ان كرد: از دادستان مى خواهيم كه به 

عنوان مدعى العموم به اين مسئله ورود كند.
اشراقى: كار هكرهاست!

نعيمه اشراقى در واكنش به اعتراضات در قالب نامه ای 
به فرزند شهيد همت نوشت: مگر مى توان احترام بى حد و 
حصر امام به شهيدان و خانواده های آن ها را با ذكر كلماتى 
موه��ن و بى ارزش از ياد برد؟ همين ج��ا لازم مى دانم به 
صراحت تمام انتساب آنچه در فضای مجازی به امام و از قول 
من منتشر شده را تكذيب كنم و از خداوند برای جاعلينى 
كه اين گونه با احساسات پاک مردم بازی مى كنند، طلب 
هدايت نمايم. از اين پس با توجه به دستبرد های چندگانه 
به صفحه ش��خصى ام، اي��ن صفحه را مس��دود مى كنم و 
عاجزانه از خداوند متعال علو درجات امام و ش��هدای عزيز 
را مس��ئلت نموده و برای خانواده های آنان آرزوی سلامت 

و بهروزی دارم.
در همين حال مس��يح على ن��ژاد، خبرنگار ضدانقلاب 
و ف��راری، كه به گفته خود اولين بار عكس كامنت نعيمه 
اش��راقى را منتش��ر كرده، با انتقاد از تكذيبيه منتشر شده 
از س��وی اشراقى در سايت جماران نوشت: اين خبر سايت 
جماران واقعا ش��رم آور است. برای آخرين بار مى گويم من 

هرگز دروغ نگفته ام.
اين خبرنگار ضدانقلاب ادامه داد: با چش��م های خودم 
ديدم كه خانم نعيمه اشراقى با اكانت حقيقى شان كامنت 
گذاشتند و برای همين عكس كامنت شان را منتشر كردم 
و عكس های پروفايل جعلى و پروفايل حقيقى خانم اشراقى 
نگاه كنيد، هم با هم فرق دارد، كامنت توهين آميز ايشان در 
مورد خنديدن خودش و پدربزرگ شان و همسران شهدا را 
با اكانت حقيقى خودش نوش��ته است اما حالا ما را جاعل 

معرفى كرده.
على نژاد افزود: نگوييد مصلحت است مى تواند ساكت 
شود به جای اينكه ما را متهم به دروغ كند ما جاعل نيستيم 
كاش دوس��تان ديگری هم كه در چت های خصوصى شان 
مدركى دارند كه او چگون��ه از جوک هايش دفاع مى كرد، 

بيش از اين سكوت نكنند.
اين خبرنگار ضد انقلاب در ادامه تاكيد مى كند كه 
هنوز هم با كليك بر روی صفحه ای كه از اش��راقى در 
لينك دوستانش موجود اس��ت، وارد صفحه اصلى وی 

مى شويم.


